
Kakor vsako leto, tako je bila tudi letos 
debata v banskem svetu najobsežnejša prav 
o poročilu prosvetnega oddelka. K temu po
ročilu se je oglasilo 25 govornikov. Razum
ljivo bo vsem — že dolgo vrsto let imamo te 
skušnje, da je bilo prav učiteljstvo ona osred
nja točka, okoli katere se je vrtila vsa raz
prava. Iz poročil o tej razpravi posnemamo: 

Ljubljanski župan dr. Adlešič počrta te
žave, ki jih imajo revni starši s šolanjem mla
dine, zaradi česar med revnimi marsikdaj 
tudi zelo inteligentni ne pridejo do pravega 
razvoja. Nam manjka večjih narodnih usta
nov za šolanje revnih in nadarjenih. 

G. Marijan Marolt omenja: V nekem po
zivu učiteljstvo zahteva posebno nagrado za 
delo na probudi narodne zavesti v obmejnih 
krajih. Če bi za vsako prosvetno in narodno 
delo hoteli deliti nagrade, bi drugo leto tro
škovnik banske uprave presneto narasel. Sma
tra, da je prav prva in najvažnejša dolžnost 
učiteljstva, da brez nagrade povsod dela. ko
likor more, tudi izven šole za dvig naše narod
ne zavesti. 

G. Peter Arnež poudarja, da glede na za
hteve o delu učiteljstva ne smemo prezreti, 
da imajo učitelji zelo majhne dohodke in da 
mnogi komaj shajajo. 

G. Josip Klekl opozarja, da učitelj, če je 
slab vzgojitelj, ruši državo in uničuje narod. 
Ni važna le umska, ampak tudi srčna izobraz
ba. Zato pa velja izrek: besede ganejo, vzgle
di vlečejo, kar velja še zlasti za učitelje v 
obmejnih pokrajinah. Svoj čas je prekmursko 
ljudstvo samo volilo učitelje in je vedno iz
bralo verne in vzgledne ljudi, katerim je za
upalo. Večina učiteljev je sicer dobra, pripo
ročljiva pa bi bila zanje poglobitev verskega 
življenja. Šolske razmere v lendavskem okraju 
trpe zaradi pomanjkanja učnih moči. V ma
džarske manjšinske šole se priglašajo tudi 
mnogi Slovenci, ki jim pravi ljudstvo »pod
kovani Madžari«. 

G. Peter Sadravec se strinja s predgovor
niki, da je treba pripeljati učiteljstvo nazaj 
narodu, sicer bomo doživeli žalostne posle
dice, kakršne vidimo marsikje po drugih drža
vah. Učiteljstvo naj dela na prosvetnem polju 
iz ljubezni do ljudstva in je škoda, da se uči
teljstvo tako v veliki meri odteguje temu delu. 
Prosi, naj se učiteljstvu, ki deluje v hribovskih 
šolah, da poseben nabavni prispevek, saj de
jansko zaradi velikih razdalj učiteljstvo strga 
več obleke in obutve. 

G. Pavlin Bitnar opozarja, da je v črno
meljskem okraju dvig cen drvom spravil šole 
v zadrego, tako da jim sedaj primanjkuje drv. 

G. Ivan Tovšak podčrtava, da učiteljstvo 
ne bi smelo misliti, da je učiteljski poklic 
uradniški, ampak izrazito vzgojiteljski. Vsak 
učitelj bi moral biti katoliško in slovenskona
redno zaveden, če bi temu bilo tako, bi tudi 
uspehi šolske vzgoje bili mnogo lepši. Ker se 
pripravlja nov šolski zakon, naj se upoštevajo 
tudi želje staršev. Vedno spreminjanje šolskih 

Iz razprave o naši prosveti 
v banskem svetu 

knjig naj se kar najbolj omeji. Učiteljstvo na 
Kozjaku priporoča za nagrado. 

G. Peter Rozman opozarja na posledice 
napačnega šolanja, ki privedejo toliko mla
dine do tega, da se ne mara več lotiti dela, 
čeprav je komaj povohala knjige. Šola bi mo
rala vzgajati tudi ljubezen do dela. Uvede naj 
se tudi praznik dela. 

G. Umnik Anton (Kranj) govori o učite
ljih in o vzgoji naših otrok v šoli. Seveda mora 
biti učiteljstvo za svoje delo primerno pla
čano. Na žalost mnogi nimajo veselja za kme
tijstvo. Mislijo, da je dovolj, če so napredni. 
Kmečki in delavski otroci naj bi dobili pod
poro za učila. 

G. dr. Josip Leskovar (Maribor). Naši 
starši hočejo, da bo naša mladina vzgojena v 
slovenskem narodnem duhu. Kaj je nastalo s 
Francijo, ki je vzgajala svojo mladino v ma
terialističnem duhu. Kaj nam pomagata 2 uri 
verouka v šoli, če se v ostalem času vse podre, 
kar se v teh dveh urah sezida. Če učitelj ni 
veren in ne izpolnjuje verskih dolžnosti, naj 
bi bil v prisotnosti otrok v cerkvi ali pri dru
gih prireditvah (procesijah itd.) vsaj toliko 
takten, da bi ne dajal otrokom slabega vzgleda. 
Uspehi šol so porazni. Tu nekaj ni v redu. 
Zadevo je treba urediti, naša mladina mora 
biti zopet na višku. 

G. Bačič France (Murska Sobota) nastopa 
proti prevelikemu premeščanju učiteljev in 
želi, da bi dobili na mejo starejše učiteljstvo. 

Iz navedenih, sicer le kratkih poročil, o 
govorih posameznih banskih svetnikov lahko 
povzamemo kakšna je načelna debata o na
šem ljudskem šolstvu in kako se rešuje to 
pereče vprašanje. 


